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A MAGYAR SZOCIALISTA MUNKÁSPÁRT 
SZEGED VÁROSI BIZOTTSÁGÁNAK LAPJA 

Havi előfizetési díj: 43 forint 
Ára: 1.80 forint 

Biztató kép a határban 
A pár napja tar tó felme-

legedés hatására kivétel 
nélkül miniden növény hirte-
len fejlődésnek indult. Első-
sorbaji a magról vetett vagy 
palántázott zöldségfélék igé-
nyelték már nagyon a nap-
fényt. A hirtelen kánikulát , 
— ha nem ta r t sokáig, s 
csapadék is lesz közben, — 
a gabonák sem sinylik meg. 
Az utóbbi egy hétben sokat 
javullak a terméskilátások. 

A Mórahalmi Homokkul-
tú ra Szakszövetkezetben a 
kalászolás, virágzás idején 
szépen mutatnak a búza- és 
rozstáblák, s ha ¡nem .jön 
•közbe váratlan akadály jó 
termésre számíthatnak. A 
kipusztult őszi á rpa helyére 
vetett zab és tavaszi á rpa is 
legalább közepes termést 
adhat . Az aratás időpontja 
a megszokottnál közel két 
héttel későbbre tolódik. 
Most a felkészülés idősza-
kában, a gépjavítások ad ják 
a szerelők, .traktorosok fő 
elfoglaltságát. Többnyire 
be tudták szerezni a szüksé-

ges alkatrészeket, kivétel, az 
elavult SZK-kombájnok, 
melyekhez már csak elvétve 
akad ú j alkatrész. A szövet-
kezetben is fokozatosan új i t -
ják fel a gépparkot. A 18 
orosz kombájnból már csak 
13-at üzemeltetnek, a többit 
szétbontva alkatrészként 
hasznosítják. 

A zöldségfélék szépen fej-
lődnek, de a májusi hűvös 
idő elsősorban a legkoráb-
ban kiültetett paradicsomot 

alaposan visszavetette. Sok 
helyen pótolni kellett a ki-
pusztult töveket. A gombás, 
baktériumos betegségek szá-
mára is ideális volt az idő-
járás, a permetezések idő-
pont já ra nagyon oda kellett 
figyelni. A Kasumin nevü 
vegyszer kissé késve érke-
zett meg, a tagok napok 
alatt elkapkodták, s siettek 
mielőbb elhasználni, hogy a 
betegség elharapózásának 
elejétl vegyék. 

Öttömösön, a Magyar 
László Tsz-ben már az év 
elején látszott, hogy az el-

Lázár Mihály felvétele 

A gaz eilen időben felvették a harcot a Röszkei Kossuth 
Tsz-ben is. If jú Bödecs Józsi f traktoros és az ekéket „kor-
mányzó" Fülöp István egy nap alatt 8 hektárn!yi papri-

kát j á rnak végig, egyszerre 6 sort ha j tva 

Importot helyeltesíteoek 
A Kisipari Termeltető 

Vállalat évi forgalmának 
kétharmada — csaknem 
egymilliárd forint — olyan 
termékekből áll, amelyek 
importot helyettesítenek, il-
letőleg hiánycikkeket pó-

vtolnak. A vállalat a hazai 
iparvállalatok zömével, és 
csaknem 4 ezer kisiparossal 
áll kapcsolatban azért, hogy 
az igényeket kielégitse. Az 
ipari vállalatoknak gyak-
ran nem éri meg külföld-
ről megrendelni a kisebb 
tételű alkatrészeket, legyár-
tani viszont nem képesek, 
ugyanakkor nem ismerik 
kellőképpen az ilyen tevé-
kenységet folytató kisiparo-
sokat sem. A KTV azt vál-
lalja, hogy összegyűjti és 
továbbít ja a kisiparosokhoz 
a megrendeléseket, illető-
leg értékesíti az előállított 
kisipari termékeket. 

A textil iparban korábban 
gondot okozott a szövő-, fo-
nó-, kártoló- és. kötőgépek 
gyorsan kopó alkatrészeinek 
utánpótlása. A túlnyomó-
részt. tőkés importból szár-
mazó berendezésekhez a 

kisiparosok az idén 40 mil-
lió forint értékben gyárta-
nak alkatrészeket. 

Az ország valamennyi 
szénbányájában az NSZK-
ból származó tömlőcsatla-
kozót használtak a magas-
nyomású vezetékek össze-
kapcsolásánál. A magas-
nyomású tömlőcsatlakozókat 
most már hazai kisiparosok 
készítik, és évi 10 millió fo-
rint értékben adnak át 
ilyen csatlakozókat a bánya-
ipari vállalatoknak. • 

Nemcsak ' ipari üzemek, 
hanem nagy- és kiskeres-
kedelmi vállalatok is meg-
rendelik a kisiparosok ál-
tal gyártható termékeket. 
Az Agrotek kombájnokhoz 
vásárol az idén fékbowdent, 
tömörítőkereket, feszítögör-
gőket, több mint három-
millió forint értékben. A 
Centrum Áruházak Válla-
lat és a Skála-Coop koráb-
ban külföldről vásárolta a 
kirakati próbababákat. Most 
hazai kisiparosoknak ad-
tak fel több mint egymillió 
forintos rendelést 

fagyott őszibarack és szőlő 
miatt 10 millió forintos ter-
méskieséssel számolhatnak. 
A szőlőre évek óta rosszul 
szolgál az idő, míg 1985-ben 
164 hektár szőlőjük volt, 
mosS csak 30 hektárnyi a 
termőképes. Erről a növény-
ről a homokon lemondani 
•mégsem lehet, az idén 30 
hektáron telepítenek. Jövőre 
is hasonló nagyságú terület 
beültetését tervezik. Ennél 
nagyobb feladatokra nem 
vállalkozhatnak ' egyszerre, 
hisz igencsak költséges vál-
lalkozás az ültetés. Az ú j 
iáb láka t közvetlenül a falu 
mellett a lakí t ják ki. Az ér-
zékenyebb faj táknál a ma-
gas művelés helyett vissza-
térnek a fejművelésre. Az 
esetleges többlet munkaerő-
igény miatt részesművelé.ssel 
is próbálkoznak. Az ősziba-
rackos egy részét is várha-
tóan pótolni kell jövőre, 
szerencsére a facsemetékej 
sa já t maguk nevelik, így az 
eladás mellett a r r a is hagy-
hatnak. 

A kiesések pótlására nem 
volt könnyű az elképzelése-
ket kialakítani, hisz pénzes 
növény helyett csak pénzes 
növény jöhetett számításba. 
A több mint 70 hektáron ki-
fagyott őszi árpa helyén el-
sősorban zabot és egy kevés 
dohányt termelnek. A bur-
gonyaterületet megnövelték 
150 hektárra, a termésre 
már leszerződtek, biztos a 
piac. A napraforgóból, fű-
szerpaprikából, paradicsom-
ból nem növelhették a rész-
arányt, hisz ezekre már nem 
szerződtek a felvásárlók. 
Töltenj való paprikával 7 
hektáron, sárgarépával 4 
hektáron kísérleteznek az 
idén. 

Egyelőre a kiesések pót-
lására megvan a remény. A 
spárga jól fizetett, a gabo-
nák is szépen fejlődnek, s 
az almáskertekben terméssel 
telik az ágak 

T. Sz. I. 

Torony-krónika 
Egy befejezetlen kézirat folytatása 

A tehermentesítő szerkezet egy részét emeli a daru a pcstapalota tetejére 

Hónapok óta őrzök egy — 
időközben megsárgult — 
kéziratlapot. Az a pap í r fa j -
ta, ami re itt, a szerkesztő-
ségben írunk, nem hosszú 
életre készül, nem őrizget-
jük. Ez a bizonyos lap még-
sem került á szemétkosárba, 
mert hiszen egy tervezett 
cikkemnek csak első pár so-
ra olvasható ra j ta . Folytatá-
sától akkor — elegendő in-
formáció hiányában — visz-
szaléptem Most időszerű 
elővenni. 

„Mint arról már hírt ad-
tunk, a szegedi postaigazga-
tóság Lenin körúti székháza 
tetejére közel harminc méter 
magas, rácsos szerkezetű an -
tennatar tó torony kerül. A 
hozzá csatlakozó híradás 
technikai berendezésekkel 
együtt a települések közti 
telefon-összeköttetések bőví-
tését, a későbbiekben a 

nemzetközi televíziós mű-
sorcserét, a Szeged, Szentes, 
Martfű, Budapest irányban a 
közvetlen stúdió-összekötte-
tést is szolgálja majd a rend-
szer. A postaépület tetején 
most betonozzák a tornyot 
tartó talapzatot." Itt tartot-
tam annak idején az írás-
ban, amikor megtudtam az 
építkezést leállították, vala-
mi „hézag" keletkezett. Meg 
nem erősített információim 
szerint, a szó szoros értelmé-
ben hézag. A kérésnek, hogy 
a szakértői vélemények el-
készültéig a bizonytalanról, a 
torony^pítkezés sorsáról ne 
ír jak, eleget tettem. 

Most, hogy hetek óta nagy 
a nyüzsgés a Püspök utcá-
ban — szemmel láthatóan 
folytat ják a munkát —, fel-
oldottam a magam határozta 
hírzárlatot. Ezt persze nem 
tehettem volna a Finom-

Tanácsülés Mórahalmon 
Mórahalom Városi Jogú 

Nagyközség Tanácsa tegnap, 
csütörtökön tartot ta ülését a 
művelődési házban. Murá-
nyi György tanácselnök be-
szárholt a két tanácsülés kö-
zötti tevékenységről, a le-
jár t határidejű határozatok 
végrehajtásáról, tájékoztatót 
adott egyéb eseményekről. 
Ezután az alsó fokú oktatás 
helyzetét ismertette Hargitai 
Imre iskolaigazgató, majd a 
művelődési bizottság mun-
ká já t mutat ta be. A tanács-
ülésen Petrik István, a me-
gyei tanács elnökének álta-
lános helyettese adta át a 
nagyközség tanácselnökének 
azt az oklevelet, amely iga-
zolja, hogy Mórahalom 
Csongrád megyében, a nagy-
községi kategóriában a tele-
pülésfejlesztésért végzett tár-

sadalmimunka-versen.vben 
első lett. Az elismeréssel 1 
millió forint jár, amit á köz-
ség fejlesztésére fordítanak. 
Elmondották, hogy 1986-ban 
28 millió 847 ezer forint 
volt a társadalmi munka ér-
téke. Egy lakosra így 5 ezer 
238 forint jut. Ezenkívül a 
nagyközség helyzetének job-
bítására fordított önkéntes 
munkában élenjárók közül 

16 közösség kapott emlék-
plakettet, húszon arany és 
tizenketten ezüst fokozatú 
kitüntető jelvényt. 
• Az alsó fokú oktatás hely-
zetéről Mórahalmon legutóbb 
1984-ben tárgyaltak. Most az 
igazgató az azóta eltelt idő-
szakban végzett tevékeny-
ségről adott számot. Beszélt 
a nevelő-oktató munka szín-
vonalának további emelésé-
ről, a hátrányos helyzetű ta-
nulók, illetve a fizikai dol-
gozók gyermekeinek gond-
jairól, segítéséről, a tankö-
telezettségi törvény mara-
déktalan végrehajtásáról. 

Bevezették már négy év-
vel ezelőtt a szakosított 
orosz nyelvi oktatást a 3: 
osztálytól. Ezzel jelentős 
eredményt értek el az ide-
gen nyelvi képzés területén. 
Számítógépes oktatás is fo-
lyik az iskolában, amely a 
művelődési házzal együtt-
működve szakkör formájá-
ban történik. 

A diákok a szaktárgyi 
versenyeken, volt járási ve-
télkedőkön csaknem vala-
mennyi első helyet elnyer-
ték, de szép sikerekkel di-
csekedhetnek a megyei dön-
tőkben is, sőt, két tanuló az 

országos versenyeken vehe-
tett részt. Kiemelkedők a 
sport terén elért eredmé-
nyek is. Mórahalmon diák-
sportkör alakult. Az osztály-
főnökök minden tanév ele-
jén felmérik a hátrányos 
helyzetű környezetben élő 
gyerekeket, s minden lehető 
segítséget, támogatást meg-
adnak nekik 

Az óvónők különös gond-
dal törődnek a kicsik anya-
nyelvi nevelésével. Adott 
esetbe logopédushoz irá-
nyít ják a rászorulókat Az 
általános iskola alsótagoza-
tos tanítói is figyelemmel 
kísérik az óvodától búcsúzó-
kat, mert ismerkednek le-
endő tanulóikkal 

A művelődési bizottság 
1986-ban alakult. Tagjaik fi-
gyelemmel kísérik a z okta-
tást, a közművelődést, a kul-
turális és sporttevékenysé-
get, az óvoda oktató-nevelő 
munkájá t . A gyermek- és if-
júságvédelmi albizottság az 
ifjúságvédelemmel foglalko-
zik és javaslatot ad külön-
böző gondok megoldására. 

A tanácsülés előterjeszté-
sekkel és interpellációkkal 
ér t véget. 

A . S . 

mechanikai Vállalat fővál-
lalkozás: és kereskedelmi 
főmérnökének segítsége nél-
kül. Szilvás Bélától tudtam 
meg, hogy az FMV —• mint 
fővállalkozó — bírósági úton 
kívánja megtalálni igazát. 
Ma még tisztázatlan okokból 
ugyanis minőségileg kifogá-
solható toronytartó beton-
szerkezetet kellett volna át-
venniük alvállalkozójuktól 
Ezt természetesen megtagad-
ták, s beruházójukkal-meg-
bízójukkal, a posta rádió-te-
levízió műszaki igazgatósá-
gával együtt, felkérték a 
Műegyetem szakértőit, vala-
mint a posta beruházási és 
tervezési intézetét keresse-
nek valamilyen orvosságot, 
olyan megoldást, ami nem 
já r a betontalpazat elbontá-
sával. Anélkül, hogy műsza-
ki-statikai kérdésekbe bele-
mennénk, az érthetőség ked-
véért idekívánkozik az ú j 
megoldásra az épület teher-
bírásának megőrzéséért volt 
s z ü k s é g 

Nos, a módosítás tervei el-
készültek: olyan rácsos szer-
kezetű acélvázzal to ldják 
meg a talapzatot, amely 
még kisebb súllyal is terhe-
li magát az épületet, mint 
az eredeti elképzelés szerin-
ti megoldás. A szürkére fes-
tett szerkezeti elemeket az 
e lmúlt napokban részletek-
ben emelte föl egy torony-
daru a postapalota te te jére 
Közben az antennatar tó to-
rony elemei is egyre gyűl-
nek a Püspök utcában — 
főleg é jszakánként hozzák 
ezeket Budapestről, súlyuk 
és méretük miat t útvonalen-
gedéllyel A piros-fehér to-
ronyelemek várhatóan a hét 
végén, a jövő hét elején 
„vándorolnak" m a j d a he-
lyükre. 

Az FMV Szegeden dolgo-
zó munkatársai azt ígérik, a 
torony-, majd az antenna-
szerelésekkel június 28-áig 
elkészülnek — akkor kezdő-
dik ugyanis a próbaüzem S 
ezzel Szeged bekerül egy 
rendszerbe, amelynek orszá-
gos mikrohullámú gerinchá-
lózat a neve. De mondhat -
nánk a hazai és nemzetkö-
zi távközlés vérkeringésének 
is 

Pálfy Katalin 


